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1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařem a jsou obzvláště 
relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 
přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů a 
začleňovat jej do všech oblastí politik Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 
či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

Evropská unie je klíčovou součástí celého mého profesního života. Již ve věku 29 let jsem byl zvolen poslancem 
Evropského parlamentu a tuto funkci jsem měl čest zastávat téměř 10 let. 

Během té doby jsem získal hluboký respekt k Evropskému parlamentu a jeho klíčové úloze při utváření 
budoucnosti Evropy, jež přináší hmatatelné výhody pro naše občany. Lépe jsem také pochopil složitost tvorby 
politiky EU, což posílilo mé přesvědčení, že k dosažení smysluplných výsledků je důležité spolupracovat.  

V roce 2013 jsem se vrátil do Dánska, kde jsem až do roku 2015 byl jako ministr odpovědný za výživu, zemědělství 
a rybolov. Následně jsem byl zvolen poslancem dánského parlamentu. Od roku 2019 až donedávna jsem byl 
nejprve jako ministr odpovědný za klima, energetiku a veřejné služby a následně jsem působil jako ministr pro 
rozvojovou spolupráci a globální politiku v oblasti změny klimatu. Byl jsem nejen zodpovědný za provádění 
právních předpisů EU, ale zastupoval jsem také Dánsko v Radě ministrů v různých složeních. Díky tomu mám 
jasnou představu o tom, jak rozhodnutí přijatá na úrovni EU ovlivňují proces jejich provádění v členských státech. 
Moje období ve funkci ministra energetiky během energetické krize způsobené ruskou invazí na Ukrajinu bylo 
náročné. Otestovalo však vnitrostátní spolupráci i spolupráci na úrovni EU v oblasti energetické bezpečnosti 
a potvrdilo význam energetické transformace pro odolnost energetického systému EU. 

Věřím, že pokud budu komisařem jmenován, moje obeznámenost s fungováním Evropského parlamentu i Rady 
může být pro mou budoucí práci přínosem. Jsem si však zároveň plně vědom toho, že v této nové funkci se ještě 
budu muset hodně učit. 

V posledních letech jsem se také aktivně zapojil do mezinárodních jednání v souvislosti s Rámcovou úmluvou 
OSN o změně klimatu (UNFCCC) a spolupracoval s organizacemi, jako je Mezinárodní energetická agentura 
(IEA), Světová banka a Africká rozvojová banka. Doufám, že tyto rozsáhlé zkušenosti s mezinárodní diplomacií 
a jednáními přispějí k tomu, jak Evropská komise zastupuje zájmy EU na světové scéně. 

Otázky energetiky, klimatu a životního prostředí jsou mi při práci neustálou motivací. Ekologická transformace je 
nejen environmentální nutností, ale představuje také sociální a ekonomickou příležitost. Může totiž podnítit 
konkurenceschopnost, vytvořit nová pracovní místa a poskytnout více Evropanům přístup k čisté a cenově 
dostupné energii a také udržitelnějšímu a cenově dostupnějšímu bydlení a zároveň zajistit, abychom nikoho 
neopomíjeli. Na dosažení tohoto cíle jsem pracoval již v Dánsku – přijetí dánského zákona o klimatu a jednání o 
několika politických dohodách v oblasti energetiky. Energetika a bydlení jsou komplexní a mnohostranné oblasti 
politiky, které vyžadují hluboké porozumění jak technických, tak politických aspektů. Rozhodně se mám ještě 
hodně co učit. Přesto se domnívám, že moje zkušenosti by mi měly umožnit se účinně zapojit a zároveň přijímat 
odborné znalosti a pokyny mých kolegů a kolegyň a samozřejmě i poslanců a poslankyň Evropského parlamentu.  
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Jak je zdůrazněno v politických směrech Komise, energetika je hlavním pilířem při řešení výzev, jimž EU čelí: 
životní náklady a energetická chudoba, konkurenceschopnost evropských firem a zelená pracovní místa pro 
evropské pracovníky, snížení emisí skleníkových plynů a dekarbonizace našeho hospodářství, zajištění dodávek 
cenově dostupné čisté energie při současném zajištění technologické neutrality a posílení geopolitické úlohy EU 
v energetické diplomacii, počínaje Ukrajinou a evropskou politikou sousedství.  
 
Pokud budu potvrzen jako komisař, považuji za svou povinnost řešit tyto výzvy v úzké spolupráci se svými kolegy 
a kolegyněmi s cílem přispět k budování udržitelnější, prosperující a konkurenceschopné Evropy, posílit naši 
suverenitu a naši společnost a zároveň zachovat a podpořit náš sociální model.  
 
Jelikož všechny tyto výzvy jsou vzájemně propojeny, propojeny jsou i politiky a opatření, která musíme přijmout 
k jejich řešení, například: 

• zvýšit investice do čisté energie, počínaje prováděním právního rámce do roku 2030, posílit 
konkurenceschopnost průmyslu a snížit životní náklady pro evropské domácnosti a výrobní náklady pro 
firmy. Toho lze dosáhnout např. prostřednictvím dohody o čistém průmyslu, akčního plánu pro dostupné 
ceny energie a strategie pro investice do čisté energie a posílením energetické unie s důkladnou správou 
společně s členskými státy EU, 

• zajistit sociální, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci energetiky spoluprací s evropským 
energetickým průmyslem a odbory, tak aby byla tato transformace sociálně inkluzivní a ekonomicky 
životaschopná,  

• snížit emise skleníkových plynů a dále dekarbonizovat náš energetický systém při současném plnění 
Zelené dohody pro Evropu směrem ke klimatické neutralitě do roku 2050,  

• přispívat ke snižování cen modernizací síťové infrastruktury a budováním bezpečné, odolné a propojené 
energetické soustavy. To je třeba podpořit akčním plánem na elektrifikaci a plánem na ukončení dovozu 
energie z Ruska, 

• posílit evropskou diplomacii v oblasti energetiky, a to jak v našem sousedství, prostřednictvím spolupráce 
s Ukrajinou a na energetickém aspektu rozšíření, tak na celosvětové úrovni. 

 
Prozkoumáním synergií v rámci mého portfolia „Energetika a bydlení“ předložím Evropský plán dostupného 
bydlení, který by měl pomoci milionům mladých lidí a rodin, kteří mají potíže s nalezením cenově dostupného 
bydlení. Spoléháme přitom na podporu Evropského parlamentu a všech příslušných zúčastněných stran. Budu 
klást velký důraz na energetickou účinnost budov a přispívat k vůbec první Strategii EU pro boj proti chudobě 
konkrétními opatřeními, která přinesou hmatatelné výsledky, jako je snížení nákladů na energii a energetické 
chudoby v celé Evropě. To nejen posílí sociální soudržnost, ale také přispěje k hospodářskému růstu a zvýšení 
konkurenceschopnosti, což povede k tomu, aby Evropa prosperovala a její ekonomika se stala dlouhodobě 
udržitelnější. 

Politická opatření EU jsou pro evropské občany skutečně přínosná pouze tehdy, pokud odrážejí rozmanitost našeho 
kontinentu a jsou prováděna v rámci inkluzivního přístupu. Důležitým elementem je zde gender, stejně jako rasa, 
sexuální orientace, socioekonomické zázemí, zdravotní postižení, věk a přesvědčení. Budu podporovat provádění 
strategie pro rovnost žen a mužů na období 2020–2025 ve všech oblastech spadajících do mé kompetence 
a náležitě zohledním příslušná usnesení Evropského parlamentu. S ohledem na rovnost žen a mužů se budu v rámci 
mého portfolia snažit zajistit, aby byl tento imperativ plně zohledněn ve všech mých iniciativách. Kromě toho 
zajistím, aby i můj tým byl genderově vyvážený.  

Dnešní politická opatření, zejména pokud jde o bydlení, budovy, ale také o obnovitelné zdroje energie, 
nízkouhlíkové technologie a mnoho dalších, budou mít dopad na životy současné generace mladých lidí i na 
generace budoucí. Jako bývalý mladý poslanec Evropského parlamentu zajistím, aby zapojení mládeže bylo 
jádrem mých aktivit. Během prvních 100 dnů svého mandátu uspořádám první každoroční dialog o politice s 
mládeží, který mladým lidem umožní se mnou pravidelně diskutovat o klíčových tématech a iniciativách týkajících 
se mého portfolia. Budu také podporovat program mladých ambasadorů energetiky, jehož cílem je vytvořit 
komunitu mladých lidí, kteří představují hnací silu přechodu na čistou energii. 

Budu jednat plně v souladu s literou a duchem Smluv a Kodexem chování členů Evropské komise. Nebudu 
přijímat pokyny od žádné vlády ani jiného subjektu a vždy budu jednat v evropském zájmu. Zapojím se do dialogu 
s občany a zúčastněnými stranami. Vždy se budu snažit pracovat na základě vědeckých faktů a řídit se jimi. Jsem 
odhodlán dodržovat nejvyšší etické normy a respektovat literu a ducha Smluv EU a povinnost jednat v evropském 
zájmu. V případě, že nastane jakákoli situace, která by mohla vést ke střetu zájmů, nebo by mohla zpochybnit mou 
nestrannost, neprodleně o tom budu informovat předsedkyni Komise. Mé prohlášení o zájmech je veřejné a úplné. 
Zavazuji se, že v případě změny osobní situace bude aktualizováno. 

https://sustainable-energy-week.ec.europa.eu/youth-engagement/young-energy-ambassadors-guidelines_en?prefLang=cs
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2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 
nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, a pokud jde o Vaši interakci a přítomnost v Parlamentu, a to jak ve výborech, 
tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu a vstřícnost k 
jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, budete 
Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

S ohledem na své předchozí zkušenosti poslance Evropského parlamentu a ministra dánské vlády jsem si plně 
vědom rozhodující úlohy, kterou Parlament plní jako spolunormotvůrce právních předpisů, a to i v oblasti 
energetiky a bydlení. Pokud mě Evropský parlament potvrdí jako komisaře, budu se zasazovat o co nejužší 
spolupráci s tímto orgánem ve všech otázkách, které spadají do mého portfolia.  

Konkrétně zajistím co nejvyšší míru otevřené a transparentní spolupráce s Evropským parlamentem, a to v dobré 
víře a při dodržování interinstitucionální dohody o zdokonalení tvorby právních předpisů a rámcové dohody o 
spolupráci mezi Evropským parlamentem a Komisí. Na základě svých zkušeností poslance Evropského 
parlamentu se rovněž domnívám, že tato úzká spolupráce má zásadní význam pro dosažení konsensu s ohledem 
na budoucí iniciativy a také pro účinnou a úzkou spolupráci s evropskými občany a práci pro ně.  

Evropský parlament je jediným přímo voleným orgánem, který zastupuje evropské občany, jimž chci sloužit. Je 
tedy jen přirozené, že se chci a taky budu zodpovídat Vám.  

Budu pravidelně přítomen na plenárních zasedáních i v příslušných výborech a můžete se spolehnout, že s Vámi 
povedu věcný a konstruktivní dialog. Pokud jde o energetickou politiku, bude mým klíčovým partnerem výbor 
ITRE. Budu však úzce spolupracovat s poslanci a poslankyněmi Evropského parlamentu i v jiných výborech. 
Pokud chceme vytvořit plnohodnotnou evropskou politiku bydlení, bude mým klíčovým partnerem zejména výbor 
EMPL, který se již tímto důležitým tématem zabývá, spolu s výbory IMCO a REGI. Ale i další výbory mohou 
a také budou mými relevantními partnery při spolupráci na různých otázkách.  

Převezmu politickou odpovědnost za činnosti, které jsou v mém kompetenci, a pravidelně budu informovat 
Parlament o nadcházejících opatřeních, čímž chci posílit vzájemnou důvěru, transparentnost a výměnu informací. 
V zájmu EU i občanů se na mě můžete spolehnout, že budu pozorně naslouchat vašim názorům a fungovat jako 
čestný zprostředkovatel, který buduje mosty a nalézá kompromisy během celého legislativního procesu. 

V souladu s rámcovou dohodou o spolupráci jsem rovněž odhodlán učinit vše, co je v mých silách, aby Komise 
na usnesení Evropského parlamentu reagovala do tří měsíců. Jsem připraven přispívat k opatřením v návaznosti 
na iniciativy Parlamentu přijaté podle článku 225 SFEU. Ve funkci komisaře budu co nejrychleji 
a nejkompetentněji vyřizovat žádosti o schůzky, dopisy a dotazy poslanců Parlamentu. Jsem rovněž odhodlán 
přispět k víceletému programování na začátku nového funkčního období a ke společnému prohlášení o prioritách 
EU. Stejně tak jsem odhodlán vyměňovat si informace a názory na roční pracovní program Komise, jak bylo 
dohodnuto v rámcové dohodě o spolupráci.  

Výše uvedené se týká institucionálního rámce pro spolupráci s tímto Parlamentem. Buďte však ujištěni, že pokud 
mě Parlament schválí jako komisaře, můj osobní a oddaný duch pro takovou spolupráci má stejný, nebo možná 
ještě větší, význam pro naši interakci, jako pro text tohoto formálního rámce. 

Otázky Výboru pro zaměstnanost a sociální věci 

3. Mnoho lidí strádá nedostatkem cenově dostupného bydlení. Jak zajistíte, aby vůbec první evropský plán 
dostupného bydlení, který oznámila nově zvolená předsedkyně Komise Ursula von der Leyenová, zajistil dostatek 
dostupného bydlení, jež bude odpovídat potřebám bydlení nízko- a středněpříjmových skupin? Jaká konkrétní 
opatření předpokládáte, zejména k zajištění toho, aby tento plán umožnil nezbytné veřejné a soukromé investice 
do zajištění dostupného a cenově přijatelného bydlení a příležitostí pro všechny? Jak zaručíte uplatňování zásady 
„bydlení jako priorita“, neboť se ukázalo, že je účinná jak z ekonomického, tak ze sociálního hlediska pro ukončení 
bezdomovectví? Jaký je váš přístup k soukromému vlastnictví v souvislosti s případnými opatřeními Unie v oblasti 
bydlení? Jak hodláte v této souvislosti zajistit úzkou spolupráci s kandidátkou na výkonnou místopředsedkyni 
Mînzatuovou? 
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K řešení bytové krize potřebujeme řešení na místní, vnitrostátní i evropské úrovni. Budu-li potvrzen jako vůbec 
první komisař se specializovaným portfoliem v oblasti bydlení, budu spolupracovat s Evropským parlamentem, 
členskými státy, místními orgány a všemi příslušnými zúčastněnými stranami s cílem pomoci pozitivně ovlivnit 
situaci lidí, zejména mladých lidí a rodin v celé Evropě, kteří mají problém najít dostupné bydlení.  

V souladu s mým pověřovacím dopisem Komise předloží vůbec první Evropský plán dostupného bydlení. Plán 
nabídne technickou pomoc městům a členským státům, podpoří investice a bude se zaměřovat na dovednosti 
potřebné v oblasti bydlení. Bude rovněž zahrnovat strategii pro bytovou výstavbu, jejímž cílem bude zvýšit 
zejména nabídku bydlení (viz další podrobnosti v odpovědi na otázku č. 11). Při přípravě plánu budeme vycházet 
z dosavadních zkušeností, jako je Evropská iniciativa pro dostupné bydlení, v jejímž rámci se po celé Evropě 
formou pilotního projektu obnovuje 100 „ukázkových čtvrtí“. Jedním z klíčových poznatků, které jsem si z ní 
odnesl, je důležitost inkluzivního přístupu, který zahrnuje Evropský parlament a všechny ostatní zúčastněné strany 
– veřejný i soukromý sektor, stranu nabídky i poptávky. Příprava plánu proto bude probíhat na základě intenzivních 
konzultací se všemi klíčovými zúčastněnými stranami v oblasti bydlení.  

Prioritou pro mě bude navázání lepší spolupráce se zúčastněnými stranami v rámci ekosystému bydlení. Tuto práci 
bude podporovat zvláštní pracovní skupina, do níž budou zapojeny příslušné útvary Komise. To zajistí soudržný 
přístup ke všem politikám a financování, které mohou plán podpořit, a pomůže navázat na dosud provedené práce 
a analýzy. Musíme také plně provést nové nástroje zavedené v nedávných právních předpisech o budovách. V 
tomto ohledu bude nezbytný úzký dialog s vnitrostátními orgány. V této souvislosti budeme podporovat činnost 
komisařky pro začínající podniky, výzkum a inovace rozšířením komunity iniciativy Nový evropský Bauhaus. 

Pro zlepšení dostupnosti bydlení je nezbytné uvolnit další veřejné a soukromé zdroje. Na úrovni EU už existují 
nástroje k získávání investic do dostupného a sociálního bydlení, jako je program InvestEU. Tyto zkušenosti 
využijeme při vytváření celoevropské investiční platformy pro dostupné a udržitelné bydlení ve spolupráci s 
Evropskou investiční bankou, mezinárodními finančními institucemi, národními podpůrnými bankami a dalšími 
zúčastněnými stranami. Kromě toho budu v souladu s pověřovacím dopisem podporovat výkonného 
místopředsedu pro soudržnost a reformy při přípravě návrhu, který členským státům umožní poskytnout likviditu 
trhu s bydlením a zdvojnásobit plánované investice do dostupného bydlení v rámci politiky soudržnosti (viz další 
podrobnosti v odpovědi na otázku č. 12). Budu také podporovat výkonnou místopředsedkyni pro čistou, 
spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci při revizi pravidel státní podpory, která umožní zavádět opatření 
na podporu bydlení, zejména v oblasti energetické účinnosti a sociálního bydlení (viz další podrobnosti v otázkách 
č. 5 a 9). Klíčovým předpokladem tohoto úsilí bude také rychlé a účinné zavedení Sociálního klimatického fondu. 

V EU žije přibližně 1 milion lidí bez domova a jejich počet v mnoha členských státech v posledních letech roste. 
Komise už poskytuje podporu všem příslušným zúčastněným stranám v rámci Evropské platformy pro boj proti 
bezdomovectví. Jako velmi účinný a nákladově efektivní přístup k řešení vyloučení z přístupu k bydlení se 
osvědčily strategie uplatňující zásadu „bydlení jako priorita“, které upřednostňují poskytování trvalého bydlení 
lidem bez domova spolu se sociální podporou. Tento přístup je postupně začleňován do vnitrostátních strategií 
boje proti bezdomovectví. Strategie uplatňující zásadu „bydlení jako priorita“ rovněž využívají podporu 
financování z EU, například prostřednictvím Evropského sociálního fondu plus. Na základě těchto zkušeností 
vytvoříme vůbec první evropský plán dostupného bydlení, který bude řešit potřeby všech občanů, včetně těch 
nejzranitelnějších.  

Odpovědnost za ochranu soukromého majetku a boj proti nezákonnému zabírání majetku je především záležitostí 
členských států. V této oblasti je proto na členských státech, včetně jejich soudních orgánů, aby zajistily účinné 
dodržování a ochranu základních práv. Obecněji řečeno, Evropský plán dostupného bydlení bude usilovat o 
stimulaci větších soukromých investic do nabídky dostupného bydlení, které závisí mimo jiné na dodržování práv 
soukromého vlastnictví. 

Pod vedením výkonné místopředsedkyně pro lidi, dovednosti a připravenost zahájí Komise vůbec první Strategii 
EU pro boj proti chudobě, která bude lidem pomáhat v přístupu k základním službám a ochraně, jež potřebují, a 
řešit základní příčiny chudoby. Budu s výkonnou místopředsedkyní úzce spolupracovat na zajištění co největší 
součinnosti mezi Evropským plánem dostupného bydlení a Strategií EU pro boj proti chudobě. Totéž platí pro unii 
dovedností, včetně nové evropské strategie pro odborné vzdělávání a přípravu, která může být zvláště důležitá pro 
posílení dovedností v odvětví stavebnictví. 

4. Ve Vašem pověřovacím dopise se uvádí, že Vaše práce pomůže řešit problematiku energetické chudoby a zajistí 
sociální, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci. Jaká politická opatření hodláte zavést na ochranu 
osob, které jsou nejvíce postiženy energetickou chudobou, a jak zajistíte cenově dostupné renovace a přístup 
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k ekologickému bydlení? Jak bude akční plán pro dostupné ceny energie řešit energetickou chudobu? O jakých 
konkrétních pobídkách byste uvažoval na podporu dlouhodobého rozvoje zeleného sociálního a veřejného bydlení, 
ekologických budov a snížení nákladů na energie pro vlastníky i nájemníky?  

„Nikdo nesmí zůstat opomenut“: to je klíčová zásada sociální, spravedlivé a konkurenceschopné transformace 
energetiky. Od energetické krize se energetická chudoba zvýšila a v roce 2023 si 47 milionů občanů EU (10,6 % 
obyvatel EU) nemohlo dovolit své domovy dostatečně vytápět. Řešení energetické chudoby je jednou z klíčových 
součástí spravedlivé transformace a bude důležité pro naši budoucí politiku bydlení. Stěžejní úlohu přitom bude 
plnit ochrana obyvatel trpících energetickou chudobou, zranitelných skupin a regionů, a zejména uhelných regionů 
v procesu transformace, aby se zajistilo, že z přechodu na čistou energii budou mít prospěch všichni občané. 

Energetická účinnost a energeticky účinné spotřebiče mohou hrát klíčovou úlohu při zmírňování energetické 
chudoby tím, že sníží poptávku po energii, sníží účty spotřebitelů za energii a zvýší dostupnost energie pro občany 
a podniky. Letošní diskuse evropských občanů o energetické účinnosti přinesla užitečná doporučení, jako je 
posílení postavení spotřebitelů v této oblasti - zejména označování výrobků štítky s informacemi o jejich spotřebě 
nebo podpora renovace obytných budov, aby byly energeticky účinnější. Posoudím, jak nejlépe tato doporučení v 
tomto funkčním období využít.  

Jak stávající právní předpisy EU, tak doporučení Komise o energetické chudobě z roku 2023 a Sociální klimatický 
fond uznávají naléhavou potřebu řešit energetickou chudobu a chránit ty, kteří jsou jí nejvíce postiženi. 
Přepracovaná směrnice o energetické účinnosti zdůrazňuje, že členské státy musí při svých opatřeních a investicích 
do energetické účinnosti upřednostňovat řešení energetické chudoby. Reforma uspořádání trhu s elektřinou, která 
vstoupila v platnost v červenci, navíc stanoví povinnost chránit osoby trpící energetickou chudobou před 
odpojením od elektřiny. Iniciativa pro uhelné regiony procházející transformací a Fond pro spravedlivou 
transformaci už nyní pomáhají uhelným a vysokými emisemi uhlíku zatíženým komunitám a regionům, zejména 
s cílem vytvářet pracovní místa v regionech, kde jiná pracovní místa mohou zanikat. 

Balíček pro občanskou energetiku bude řešit energetickou chudobu a pomůže zajistit, aby byla energie dostupná 
pro všechny. Jádrem tohoto balíčku bude posílené partnerství s členskými státy za účelem zlepšení přístupu k 
investicím do energetické účinnosti v budovách, mikropodnicích a malých a středních podnicích, jakož i k 
obnovitelné energii. Balíček pro občanskou energetiku rovněž podpoří Strategii EU pro boj proti chudobě a 
přispěje k Evropskému plánu dostupného bydlení. Kromě otázky cenové dostupnosti nemají zranitelné domácnosti 
často dostatečný přístup k informacím a financím pro zvýšení energetické účinnosti. Prostřednictvím 
Poradenského centra pro energetickou chudobu, které navrhl a financuje Evropský parlament, budeme i nadále 
zajišťovat, aby místní orgány a komunity dostávaly technickou podporu při přípravě a provádění účinných 
opatření.  

Akční plán pro dostupné ceny energie (viz odpověď na otázku č. 8) podpoří nové způsoby spotřeby energie 
založené na místních energetických společenstvích a sdílení energie. Potřebujeme konkrétní opatření a výsledky 
v praxi a budu spolupracovat se všemi zúčastněnými stranami, abych zajistil, že inovativní energetické produkty 
a služby budou dostupné pro individuální i firemní spotřebitele.  

Na podporu tohoto úsilí budu v případě svého potvrzení úzce spolupracovat se svými kolegy komisaři, abych 
zajistil, že Sociální klimatický fond a fondy politiky soudržnosti budou poskytovat potřebnou finanční podporu na 
ochranu nejzranitelnějších osob. 

Důkladné plánování má zásadní význam pro podporu rozvoje ekologického bydlení a budov. Konkrétně 
vnitrostátní plány renovace budov, s nimiž počítá přepracované znění směrnice o energetické náročnosti budov, 
poskytnou jasný směr pro účastníky trhu, včetně stavebního průmyslu a finančních institucí. Plánování může 
rovněž zmírnit riziko střídání stimulačních a restriktivních politik (tzv. „stop and go“), jež bohužel v minulosti 
postihlo stavební sektor.  

Jak je stanoveno ve směrnici o energetické náročnosti budov a směrnici o energetické účinnosti, vnitrostátní 
finanční pobídky se budou muset přednostně zaměřovat na zranitelné domácnosti, včetně osob trpících 
energetickou chudobou a osob žijících v sociálním bydlení. Občané trpící energetickou chudobou často bydlí v 
energeticky nejnáročnějších a nejméně izolovaných budovách v EU, které je třeba renovovat přednostně. 
Renovace obytných budov by měla zahrnovat reprezentativní podíl nájemních budov, aby nájemníci mohli 
využívat výhod nižších výdajů za energie a lepšího bydlení. Budu se zabývat překážkami, kterým čelí 
decentralizovaná a místní výroba energie z obnovitelných zdrojů, abych podpořil rozvoj tohoto odvětví. Tato 
hlediska budou hrát v Evropském plánu dostupného bydlení zásadní úlohu.  



 

 – 6 –   

V neposlední řadě budu spolupracovat se všemi zúčastněnými stranami na řešení energetické chudoby a na 
podpoře dlouhodobého rozvoje ekologického, sociálního a veřejného bydlení.  

5. Váš pověřovací dopis Vás nabádá, abyste podpořil výkonnou místopředsedkyni pro čistou, spravedlivou 
a konkurenceschopnou transformaci při práci na reformě pravidel státní podpory, která by umožnila zavést 
opatření na podporu bydlení, zejména sociálního bydlení. Jaké změny pravidel EU pro státní podporu a definici 
sociálního bydlení v právních předpisech o službách obecného hospodářského zájmu (SOHZ) plánujete, aby bylo 
zajištěno, že bydlení bude vyňato z tržních pravidel a že bude zajištěno dostatečné množství sociálních bytů? 
Budete jako komisař usilovat o explicitní výjimky z daňových pravidel pro státní investice do bydlení? 

Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, budu v souladu se svým pověřovacím dopisem podporovat výkonnou 
místopředsedkyni pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci v jejím úkolu předložit revidovaná 
pravidla státní podpory, která by lépe umožnila poskytování podpory na bydlení, zejména na cenově dostupné 
energeticky účinné a sociální bydlení.  

Podle stávajících pravidel státní podpory mohou členské státy podporovat přístup k bydlení různými způsoby. 
Některá opatření nemusí být podle práva EU považována za státní podporu, včetně těch, která přinášejí přímý 
prospěch domácnostem a občanům EU. Ostatní opatření spadají do režimu služeb obecného hospodářského zájmu 
nebo mohou být shledána přímo slučitelnými se Smlouvou o fungování EU. Současná pravidla pro služby 
obecného hospodářského zájmu umožňují členským státům provádět opatření v oblasti sociálního bydlení, 
konkrétně sociálního bydlení pro znevýhodněné občany nebo sociálně slabší skupiny. Stávající pravidla státní 
podpory navíc umožňují členským státům podporovat rozvoj energeticky účinného bydlení.  

Ačkoli je politická nutnost přijmout další opatření k umožnění cenově dostupného a energeticky účinného bydlení 
naléhavá a jasná, dosavadní výměny názorů Komise s členskými státy ukázaly, že revize pravidel státní podpory 
pro cenově dostupné bydlení je mnohostranná záležitost a je třeba dále posoudit, jak nejlépe dosáhnout našich 
ambicí. Při provádění tohoto úkolu je třeba najít správnou rovnováhu, aby nedošlo k vytlačení soukromých investic 
a nepřiměřenému narušení hospodářské soutěže na trhu s bydlením a aby byla zajištěna přiměřená podpora 
sociálního bydlení pro nejzranitelnější příslušníky společnosti, která je i nadále jednou z klíčových odpovědností 
vlád v rámci společenské smlouvy.  

Budu spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci, 
abychom navázali na výsledky práce, jejímž cílem bylo stanovit, jaké konkrétní změny pravidel pro služby 
obecného hospodářského zájmu a doprovodných pokynů by mohly být provedeny na podporu investic a zajištění 
dostupnosti bydlení pro všechny, o čemž budu podrobně informovat Evropský parlament. Revize těchto pravidel 
tvoří součást širšího souboru iniciativ obsažených v připravovaném Evropském plánu dostupného bydlení, který 
předložíme společně s příslušnými členy sboru komisařů. 

Společná fiskální pravidla byla nedávno reformována. Nová ustanovení vstoupila v platnost k 30. dubnu 2024 a 
udržují rovnováhu mezi potřebou zajistit udržitelnost dluhu a potřebou investic a reforem k zajištění udržitelného 
a inkluzivního růstu. Fiskální pravidla nepředpokládají výslovné výjimky pro žádný druh výdajů, ale definice 
ukazatele čistých výdajů vylučuje výdaje na úroky, výdaje na programy Unie plně kryté příjmy z fondů EU a 
vnitrostátní spolufinancování programů financovaných Unií. Jednalo se o záměrnou volbu spolunormotvůrců. 
Novinkou nových ustanovení je, že členské státy mají možnost zvolit si delší cestu fiskální korekce, pokud je 
podložena důvěryhodnými závazky k investicím a reformám. Tento přístup vytváří určitý fiskální prostor, který 
mohou členské státy využít k podpoře investic.  
 

Otázky Výboru pro průmysl, výzkum a energetiku 

6. Jakou představu máte o svém portfoliu nad rámec toho, co je uvedeno ve Vašem pověřovacím dopise, a jaký 
odkaz byste chtěl po sobě zanechat? Jaké legislativní návrhy a jaké další iniciativy budete navrhovat kolegiu 
komisařů k přijetí v příštích pěti letech, a zejména v prvních sto dnech? Jak zajistíte, aby tyto návrhy a uplatňování 
stávajících právních předpisů vedly k vyšší konkurenceschopnosti EU? Máte v úmyslu založit tyto legislativní 
návrhy na zvláštních posouzeních dopadů? Jak hodláte zajistit účinné provádění Zelené dohody pro Evropu 
a všech právních předpisů týkajících se energetiky? Jak zajistíte účinné uplatňování zásady „energetická účinnost 
na prvním místě“ jednak při rozhodování v rámci plánování a jednak při rozhodování o politických opatřeních 
a rozsáhlých investicích? Jakou úlohu může podle Vás hrát energetická účinnost při zvyšování 
konkurenceschopnosti průmyslu EU? Jaký je váš názor na správu energetické unie? Jak se díváte na roli 
technologické neutrality v energetice? Jaký je Váš názor na jadernou energii a malé a střední jaderné reaktory? 
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Jak plánujete postupovat v oblasti integrace energetických systémů? Jak hodláte posílit zapojení občanů do Vaší 
práce? 
 
Energetika má stěžejní význam pro řešení problémů, kterým Evropa čelí: patří mezi ně bezpečnost, včetně 
ekonomické bezpečnosti, životní náklady a konkurenceschopnost a změna klimatu, jejíž dopady na životy lidí v 
celé Evropě jsme pocítili právě v tomto roce. Mým hlavním cílem je zajistit dodávky čisté a cenově dostupné 
energie, která je zásadní pro evropskou konkurenceschopnost, bezpečnost a naše úsilí o dekarbonizaci, a to 
prostřednictvím silné energetické unie. Zároveň musí být transformace spravedlivá pro naše občany, zejména 
pokud jde o pracovní místa a náklady, včetně dostupného a udržitelného bydlení.   

V rámci dohody o čistém průmyslu navrhnu v prvních 100 dnech akční plán pro dostupné ceny energie (viz 
odpověď na otázku č. 8), který stanoví pracovní plán pro zajištění přístupu k levnější energii prostřednictvím 
investic, infrastruktury a spolupráce s cílem snížit systémové náklady. Navrhnu také plán na ukončení dovozu 
energie z Ruska. Mezi další iniciativy v rámci mého mandátu, které mají přispět ke konkurenceschopnosti, 
bezpečnosti a dekarbonizaci, bude patřit revize rámce pro zabezpečení dodávek a investiční strategie pro čistou 
energii na podporu obnovitelných zdrojů energie, energetické účinnosti a energetické infrastruktury. Ke zvýšení 
cenové dostupnosti energie přispěje rovněž akční plán elektrifikace a strategický přístup k vytápění a chlazení. Ve 
spolupráci s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst předložíme rámec pro snížení a postupné 
ukončení využívání dotací na fosilní paliva.  

Hodlám udržet vedoucí postavení Evropy v oblasti transformace energetiky, a to v návaznosti na evropské 
iniciativy zaměřené na zvyšování podílu obnovitelných zdrojů energie a globálně energetické účinnosti, a pomáhat 
při stanovování naší globální vize v oblasti klimatu a energetiky pro konferenci COP30 v Brazílii a pro další 
období. Naše konkurenceschopnost je navíc úzce spjata s otevřenou strategickou autonomií. Musíme se vyvarovat 
nahrazování naší závislosti na fosilních palivech další závislostí na dovozu čistých technologií a kritických 
surovin. 

Během svého mandátu budu věnovat pozornost dopadům právních předpisů, které budu předkládat sboru komisařů 
v souladu s pokyny pro zlepšování právní úpravy, přičemž budu brát v úvahu výzvy a cíle, kompromisy, možnosti 
opatření a jejich potenciální dopady, podporovat zjednodušení a vycházet z dobře strukturovaných veřejných 
konzultací a mechanismů zpětné vazby.  

Silnější evropský program pro průmysl a konkurenceschopnost může být úspěšný pouze tehdy, pokud bude 
doprovázen prováděním už schválené energetické politiky. 

Jednou z politických priorit je úplné provedení nově přijatých právních předpisů v oblasti energetiky a je třeba, 
abychom dosáhli našich evropských cílů v oblasti Zelené dohody pro Evropu a zajistili, aby z nich občané a 
komunity měli praktický užitek. Budu dohlížet na provádění a prosazování rámce do roku 2030 a aktivně jej 
podporovat, přičemž budu úzce spolupracovat s Evropským parlamentem a členskými státy, ale také s městy a 
regiony, aby bylo zajištěno, že budeme splňovat předpoklady pro dosažení našich společných cílů v oblasti 
energetiky a klimatu pro rok 2030 a na další období. Toto prováděcí úsilí bude zahrnovat následná opatření v 
návaznosti na hodnocení konečných plánů v oblasti energetiky a klimatu a uspořádání nejméně dvou dialogů 
o provádění se zúčastněnými stranami ročně. 

Provádění má z hlediska evropské konkurenceschopnosti zásadní význam. Dosažení našich cílů a provádění našich 
právních předpisů v oblasti energetické účinnosti a obnovitelných zdrojů energie může pro Evropu představovat 
nákladově efektivní způsob dekarbonizace tím, že naše ekonomiky sníží svou závislost na dovozu, že budou 
začleněny levnější obnovitelné zdroje energie, což umožní plně využít jejich výhody, a bude řešena energetická 
chudoba. Nedávná reforma uspořádání trhu s elektřinou navíc zahrnuje opatření, která zvýší cenovou stabilitu a 
předvídatelnost pro investory a poskytnou nástroje k získávání investic do lepšího propojení energetického 
systému pro celou Evropu a jeho větší flexibility.  

Silná energetická unie vyžaduje lepší, jednodušší, účinnější a nákladově efektivnější přístup a řízení. To má 
zásadní význam pro společné naplnění našich klimatických a energetických ambicí, zajištění dodávek energie a 
cenově dostupnější energie pro podniky a spotřebitele. Potřebujeme partnerství s členskými státy, abychom zajistili 
lepší plánování a koordinovaná politická rozhodnutí, zlepšili monitorování, transparentnost a vlastní odpovědnost 
za politiku. Aby bylo možné zahájit rozsáhlé investice potřebné pro transformaci energetiky, musí vnitrostátní 
plány v oblasti energetiky a klimatu nabízet větší jistotu. Za tímto účelem hodlám ve spolupráci s komisařem pro 
klima, nulové čisté emise a čistý růst aktualizovat a zjednodušit stávající správu energetické unie. Budu také 
provádět pečlivé hodnocení a spolupracovat s příslušnými členy sboru komisařů, zejména s komisařem pro 
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hospodářství a produktivitu, provádění a zjednodušování, abychom dosáhli dalšího zjednodušení a co nejlépe 
využili součinnosti s nástrojem pro koordinaci konkurenceschopnosti, který byl oznámen v politických směrech. 

Technologická neutralita je stěžejním pojmem, jenž tvoří nedílnou součást svobody členských států volit si vlastní 
skladbu zdrojů energie v souladu s našimi Smlouvami. Bude nezbytné využít všechna řešení v oblasti 
obnovitelných a nízkouhlíkových zdrojů energie. Z prognóz vyplývá, že do roku 2040 bude energetický sektor 
dekarbonizován. Předpokládá se tak stane především díky přínosu obnovitelných zdrojů energie, přičemž 
významný podíl bude pocházet z jaderné energie. Malé modulární reaktory mají potenciál k výrobě nízkouhlíkové 
elektřiny a tepla a přispívají k dekarbonizaci nejen výroby elektřiny, ale také těžko dekarbonizovatelných odvětví, 
jako je doprava, chemický a ocelářský průmysl. V souladu se svým pověřovacím dopisem budu podporovat 
urychlení vývoje a zavádění malých modulárních reaktorů v Evropě v období mezi lety 2030 až 2040, v návaznosti 
na Evropskou průmyslovou alianci pro malé modulární reaktory. Jakékoli budoucí využití jaderné energie bude i 
nadále podmíněno dodržováním nejpřísnějších norem jaderné bezpečnosti a bezpečným ukládáním všech druhů 
jaderného odpadu a vyhořelého paliva.  

Zásada „energetická účinnost v první řadě“ upřednostňuje inteligentnější a účinnější provoz energetického systému 
před jeho rozšiřováním. Komise již vypracovala pokyny pro jednotlivá odvětví průmyslu, energetiky, dopravy a 
pro finanční sektor, které pomáhají příslušným činitelům posuzovat energeticky účinné alternativy spolu s dalšími 
možnostmi. Průmysl potřebuje nižší náklady na energii a výrobu, které lze zajistit využitím energeticky účinnějších 
a technologicky vyspělejších průmyslových procesů. Ty snižují náklady, přispívají k dalšímu růstu, lákají nové 
zákazníky a investory a současně zvyšují konkurenceschopnost průmyslu. Klíčovým nástrojem dalšího zvyšování 
energetické účinnosti bude elektrifikace. 

V příštích pěti letech bude Evropa nucena integrovat různé prvky energetického systému, např. odvětví dodávky 
elektřiny a tepla, vodíku, flexibility, energetické účinnosti či konečné spotřeby. Cílem je urychlit dekarbonizaci a 
zvýšit účinnost a konkurenceschopnost systému využitím všech synergií. Obecným cílem bude zajistit, aby 
transformace Evropy směrem k dosažení nulových čistých emisí poháněna integrovaným energetickým systémem 
využívajícím čistou elektřinu z domácích zdrojů. Klíčová je další digitalizace energetického systému a využití 
potenciálu digitálních technologií, a proto hodlám představit strategický plán digitalizace a umělé inteligence v 
energetice. 

Transformace energetiky však nemůže být úspěšná, pokud nezajistíme, aby z ní občané měli skutečný prospěch a 
podíleli se na ní: nikdo nezůstane opomenut. Klíčovým aspektem mé práce bude posílení účasti občanů. Musíme 
řešit obavy občanů týkající se dostupnosti energie, pracovních míst, rostoucích nákladů na bydlení a vytápění. To 
bude přední linie úsilí o dosažení transformace energetiky. Komise představí balíček pro občanskou energetiku, 
který má pomoci zajistit, aby Evropané měli z transformace energetiky prospěch, a to jak jako jednotlivci, tak v 
rámci společenství. 

 
7. Jaké jsou Vaše plány na revizi rámce pro bezpečnost dodávek? Jaké poučení si lze vzít z války na Ukrajině? 
Jakou strategii navrhnete pro další diverzifikaci na úkor dominantních nebo nespolehlivých dodavatelů 
a dodavatelských tras? Jaké iniciativy plánujete na ochranu dodávek energie před fyzickými a kybernetickými 
hrozbami? Jaké kroky podniknete s cílem snížit závislost na vnějších dodavatelích a zároveň rozšířit infrastrukturu 
pro čistou energii a kritickou infrastrukturu v rámci EU, se zahrnutím rozvoje vodíkového hospodářství 
a dostatečných dodávek vodíku? Jakou roli by podle Vás mohla hrát Evropská vodíková banka? Jak byste 
formuloval strategii Unie v oblasti flexibility, včetně reakce na straně poptávky a skladování? Jak hodláte řešit 
problém nestability dodávek energie spojený s rostoucí výrobou elektřiny z obnovitelných zdrojů? Jak hodnotíte 
stávající právní rámec pro evropské sítě a jaká opatření byste navrhl pro jeho zlepšení? Jaká konkrétní opatření 
navrhnete k urychlení modernizace elektrických sítí a odstranění stávajících nedostatků v rámci členských států 
a mezi nimi, mj. na úrovni distribuce, přenosu na moři a přenosu na velmi dlouhé vzdálenosti, a k dosažení cíle, 
kterým je zajištění 15% kapacity propojení? Jaký je Váš názor na financování projektů energetické infrastruktury 
ze strany EU a na jejich úlohu v Evropském fondu pro konkurenceschopnost a v nadcházejícím víceletém 
finančním rámci? Jaká opatření plánujete v rámci akčního plánu pro elektrifikaci?  
 
EU má pevný rámec pro bezpečnost dodávek, je však třeba jej zjednodušit a více zaměřit na budoucí vývoj. Měl 
by být také rozšířen tak, aby řešil nová rizika pro kritickou infrastrukturu, změnu klimatu, kybernetickou 
bezpečnost a fyzické hrozby. Vhodnou příležitostí k modernizaci našeho rámce je právě přezkum.  

Základem naší budoucí činnosti musí být poučení vyvozená z ruské útočné války proti Ukrajině. Na vlastní kůži 
jsme se přesvědčili o nebezpečí závislosti na nespolehlivém dodavateli energie, jakým je Rusko, které v důsledku 
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využívá energii účelově jako zbraň. Směřujeme k více dekarbonizovanému, elektrifikovanému a integrovanému 
energetickému systému a musíme zajistit lepší zvládání meziodvětvových rizik. Za účelem zmírnění přerušení 
dodávek musí EU upřednostnit připravenost a koordinaci a zároveň podporovat diverzifikaci dodávek, snižování 
poptávky po plynu a účinné skladování spolu s přeshraničními propojeními. Přezkum stávajícího rámce musí 
umožnit řádné a cenově dostupné ukončení využívání fosilních paliv, urychlení udržitelnějších a v Unii 
vyráběných alternativ a využití potenciálu opatření na straně poptávky. Pokud jde o ochranu dodávek energie před 
fyzickými a kybernetickými hrozbami, budeme úzce spolupracovat s členskými státy a navážeme na pokrok 
dosažený v rámci zátěžových testů infrastruktury, pracovní skupiny EU-NATO pro odolnost a budeme vycházet 
z povinných pravidel kybernetické bezpečnosti pro elektřinu.  

Diverzifikace dodávek a tras, obnovitelné zdroje a čistá energie, energetická účinnost, jakož i prohloubení 
vnitřního trhu s energií mají zásadní význam pro odolnost evropského energetického odvětví a hospodářství. 
Urychlení přechodu na čistou energii snižuje závislost na fosilních palivech. V případě potřeby budeme muset 
pokračovat v posilování propojovacích vedení a zlepšovat skladování energie. Budeme také pokračovat ve 
zvyšování domácí výroby bioplynu a biometanu.  

Komise předložila vůbec první mechanismus agregace poptávky po plynu nazvaný AggregateEU. Ten zlepšil 
transparentnost trhu a poskytl alternativní možnosti dodávek, které by mohly nahradit ruský plyn. Na základě 
těchto prvních kroků bude agregace poptávky rozšířena na další produkty, jako je vodík a další komodity, jako 
např. kritické suroviny. 

Budeme se rovněž muset zaměřit na bezpečnost dodávek v jaderném průmyslu EU, kde je nejdůležitější 
diverzifikace jaderného palivového cyklu ve všech jeho fázích. Závislost na Rusku se týká dodávek náhradních 
dílů a služeb údržby, jakož i služeb konverze a obohacování. Posoudím, zda plán na ukončení dovozu ruské energie 
může zahrnovat celý řetězec jaderných dodávek, aby byla zajištěna otevřená strategická autonomie EU. Za tímto 
účelem budou útvary Komise spolupracovat se zařízeními veřejných služeb a členskými státy na diverzifikaci 
dodávek a na zajišťování produktů v rámci evropského civilního jaderného průmyslu.  

Klíčový význam pro dekarbonizaci obtížně elektrifikovatelných odvětví bude mít obnovitelný a nízkouhlíkový 
vodík. V tomto ohledu se hodláme zaměřit na provádění nedávno schválených opatření, jako jsou cíle pro využití 
obnovitelného vodíku v průmyslu a dopravě. Tento legislativní rámec spolu s finanční podporou může stimulovat 
výrobu a odběr, zatímco náš proces plánování infrastruktury může usnadnit rozvoj dobře koordinované evropské 
vodíkové sítě. Má-li si průmysl EU udržet konkurenceschopnost, bude potřebovat jak spolehlivou výrobu vodíku 
v EU, tak i dovoz od mezinárodních partnerů. V souladu s revidovanou směrnicí o obnovitelných zdrojích energie 
proto budeme pokračovat v opatřeních týkajících se dováženého a domácího vodíku.  

Evropská vodíková banka odstartuje rozšiřování trhu s čistšími palivy tím, že překlene rozdíl mezi – stále ještě 
příliš vysokými – náklady na výrobu čistého vodíku a platební schopností průmyslu. Na základě dosavadních 
zkušeností budu spolupracovat s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst na přípravě budoucích aukcí 
na podporu domácí výroby čistého vodíku. Kromě toho ve spolupráci s členskými státy uspíšíme práci na rozvoji 
mezinárodní divize vodíkové banky, která usnadní dovoz a bude vytvářet ekonomické příležitosti v partnerských 
zemích.  

Dále je zde také úloha zachycování, využití a ukládání uhlíku při dekarbonizaci těžko dekarbonizovatelných 
odvětví. Hodlám spolupracovat s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst na vytvoření vhodných 
rámcových podmínek pro uplatnění této úlohy, a to i se zaměřením na infrastrukturu CO2. 

Pro zvýšení účinnosti našeho energetického systému a lepší integraci obnovitelných zdrojů, a tím i snížení nákladů 
na energii jsou nezbytná flexibilní řešení, skladování i odezva na straně poptávky. Jejich širší využívání bude 
přínosem jak pro domácnosti, tak pro průmyslové spotřebitele, protože sníží volatilitu cen a nákladné omezování 
obnovitelných zdrojů a umožní optimalizovat investice do sítě. Abychom urychlili investice do těchto řešení a 
poskytli vodítko členským státům, musíme řešit překážky bránící mnohem širšímu využívání flexibility.  

Vodítkem na cestě k rozvoji elektrifikace může být akční plán pro elektrifikaci, který odstraní překážky a urychlí 
přístup k elektřině pro průmysl i domácnosti, jež stále využívají fosilní paliva k vytápění, dopravě a dalším 
energetickým účelům.  

Jako komisař pro energetiku a bydlení hodlám klást důraz na rozšiřování a modernizaci našich elektrizačních 
soustav, abychom zajistili účinný přechod od fosilních paliv k čisté energii. Ve spolupráci s komisařem pro klima, 
nulové čisté emise a čistý růst se budu zasazovat o snížení a postupné ukončení využívání dotací na fosilní paliva. 
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Potřebujeme rychlé a rozhodné provedení klíčových projektů přeshraniční infrastruktury, jakož i akčního plánu 
EU pro energetické soustavy, který bude obsahovat konkrétní opatření k urychlení modernizace a budování 
elektrizačních soustav, a to i na úrovni distribuce. To je nesmírně důležité i s ohledem na dosažení cíle 15% 
propojení energetických soustav.  

Budeme přitom vycházet z posouzení stávajícího právního rámce pro energetické soustavy s cílem určit opatření 
k optimalizaci plánování sítí ve všech členských státech, urychlit vydávání povolení, zajistit účinné využívání 
stávající infrastruktury, zefektivnit energetické soustavy a také zefektivnit a zjednodušit postupy plánování. 
Abychom mohli účinně zavádět energetické soustavy nezbytné pro naši transformaci energetiky, potřebujeme 
rámec spolupráce, a to jak na pevnině, tak na moři, založený na posílené regionální spolupráci, správném rozdělení 
nákladů a přínosů, jakož i na inovativních modelech financování. Budu rovněž spolupracovat s komisařem pro 
udržitelnou dopravu a cestovní ruch, abychom zajistili sladění rozvoje dopravní a energetické infrastruktury, jež 
vyžaduje budoucí nárůst poptávky po elektřině v dopravě.  

Investice do infrastruktury pro čistou energii jsou klíčovou prioritou pro nadcházející roky, což se odráží v 
Draghiho i Lettově zprávě. Na podporu této činnosti navrhnu pro Evropu zvláštní investiční strategii pro čistou 
energii, včetně iniciativy pro snížení rizika, která by uvolnila soukromý kapitál. To bude mít zásadní význam pro 
úsilí o upřednostnění investic do čisté energie, včetně investic do infrastruktury.  

Zajistím také využívání zdrojů dostupných prostřednictvím nástroje NextGenerationEU a stávajícího rozpočtu. 
Postaráme se o to, abychom využívali sílu našeho rozpočtu k posílení a snížení rizika soukromých investic. 

 
8. Jaké mají být hlavní prvky akčního plánu pro dostupné ceny energie? Jaká konkrétní opatření zavedete ke 
snížení cen energií pro domácnosti, podniky a průmysl, zejména pro energeticky náročná odvětví? Jak hodláte 
dále řešit energetickou chudobu? Jakým způsobem plánujete rozšířit využívání smluv o nákupu elektřiny (PPA) 
a rozdílových smluv (CfD), abyste zajistil konkurenční ceny? Jaký je Váš postoj k současným nabídkovým zónám 
na trhu s energií? Jaké máte konkrétní plány, pokud jde o vůbec první Evropský plán dostupného bydlení 
a evropskou strategii pro bytovou výstavbu, s ohledem na pravomoci EU a členských států v této oblasti? Jaké 
vidíte hlavní synergie mezi Evropským plánem dostupného bydlení, směrnicí o energetické účinnosti a směrnicí 
o energetické náročnosti budov? Jaký prostor vidíte pro navýšení financování energetické účinnosti a renovací 
v rámci příštího víceletého finančního rámce? Jak chcete dosáhnout cíle, kterým je/(pokud jde o) zajištění 
dekarbonizované a cenově dostupné vytápění a chlazení? Jakou roli přisuzujete solárnímu vytápění, geotermální 
energii a dálkovému vytápění? Jak zajistíte, aby opatření EU řešila otázku zateplování rozsáhlých sídlišť 
a venkovských oblastí? Jak přispějete k dalšímu rozvoji Nového evropského Bauhausu? 
 
Otřesy na straně nabídky a prudký nárůst cen fosilních paliv, které vyvolaly nedávnou energetickou krizi, jsou 
připomínkou toho, jak důležitá je cenová dostupnost energie pro podniky i domácnosti. Náklady na energii oslabují 
konkurenceschopnost EU a snižují podporu pro transformaci energetiky. Snížení nákladů na energie pro 
domácnosti a podniky bude jednou z hlavních priorit mého mandátu. Akční plán pro dostupné ceny energie tvoří 
jednu z ústředních součástí dohody o čistém průmyslu, která má být předložena během prvních 100 dnů příštího 
funkčního období Komise.  

Snížení nákladů na energii vyžaduje urychlení zavádění konkurenceschopné čisté elektřiny odstraněním překážek 
v infrastruktuře a regulačních překážek, včetně povolování obnovitelných zdrojů a energetických soustav, a 
energetické účinnosti v rámci silné energetické unie. Akční plán posílí energetickou bezpečnost a podpoří investice 
a zároveň podpoří průmyslová odvětví, včetně energeticky náročných průmyslových odvětví a domácností, a to 
za účelem zajištění přístupu k cenově dostupné energii. Budeme přitom rovněž usilovat o snížení systémových 
nákladů, posílení úlohy evropské energetické diplomacie, podporu účasti občanů a zajištění spravedlivého 
přechodu pro všechny.  

Provedení nedávné reformy uspořádání trhu s elektřinou je obzvláště důležité pro zlepšení přístupu k cenově 
dostupné a bezpečné čisté energii a pro účast občanů na transformaci energetiky. Za účelem urychlení oddělení 
plateb za elektřinu od nestabilních cen fosilních paliv budeme úzce spolupracovat s členskými státy a zajistíme, 
aby veřejná podpora ve formě rozdílových smluv byla soutěžní a vstřícná vůči trhu, a prostřednictvím záruk a 
normalizace zlepšíme dostupnost smluv o nákupu elektřiny, které mají zásadní význam zejména pro energeticky 
náročná odvětví.  
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Přístup k obnovitelným zdrojům energie spolu s lepší energetickou účinností budov bude mít zásadní význam také 
pro řešení energetické chudoby, která je velmi znepokojivá, a to i v případě cenově dostupného bydlení (viz 
odpověď na otázku č. 4).  

Kromě toho musíme řešit rostoucí systémové náklady, jako jsou síťové poplatky, daně a odvody, které dnes tvoří 
třetinu plateb spotřebitelů za elektřinu. Společně s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst budeme 
hledat možnosti, jak zajistit, aby daně neměly nepříznivý vliv na ceny energií a konkurenceschopnost průmyslu 
EU a zároveň podporovaly cíle přechodu na čistou energii. Aby bylo možné plně využít výhod transformace 
energetiky a zmírnit tyto náklady, budou v akčním plánu pro dostupnou energii nastíněna opatření k uvolňování 
soukromých investic, zlepšení plánování sítí, zvýšení digitalizace a optimalizaci využívání stávající energetické 
soustavy. Bude také vytvářet pobídky pro flexibilitu, bude udávat správné signály pro nasměrování investic tam, 
kde jsou nejvíce zapotřebí, a stanoví posílený rámec řízení vnitřního trhu s energií, který bude splňovat požadavky 
na skutečně integrovaný evropský systém v rámci silné energetické unie.  

Musíme urychlit projekty, které spotřebitelům přinášejí výhody čisté energie. Musíme pracovat na urychlení 
vydávání povolení pro obnovitelné zdroje, energetickou infrastrukturu a skladování energie. I když odvětví 
elektřiny zůstává prioritou, dekarbonizace vytápění a chlazení bude vyžadovat různorodá řešení, která budou 
přizpůsobena různým podmínkám, jako jsou tepelná čerpadla, solární termální energie, geotermální energie nebo 
dálkové vytápění. Jsem plně odhodlán tato řešení urychlit, a to ve spolupráci s členskými státy, průmyslem a 
finančními institucemi.  

Předsedkyně mě pověřila přípravou vůbec prvního Evropského plánu dostupného bydlení. Ačkoli primární 
odpovědnost za politiky v oblasti bydlení a investice do nich zůstává na členských státech, právní, politické a 
finanční nástroje EU mohou hrát strategickou úlohu (viz další podrobnosti v odpovědi na otázku č. 3). Bylo 
zahájeno provádění revidované směrnice o energetické účinnosti, směrnice o energetické náročnosti budov a 
směrnice o obnovitelných zdrojích energie. Členské státy připravují plány vytápění a chlazení pro dotčené obce, 
které uvádí výčet zranitelných spotřebitelů pro specializovaná opatření, a vnitrostátní plány renovace budov, 
včetně vnitrostátních opatření, která se v první řadě týkají energeticky nejnáročnějších budov, a zajišťují 
dlouhodobé plánování, které investoři potřebují. Toto úsilí bude třeba začlenit do Evropského plánu dostupného 
bydlení. Urychlení provádění nového nařízení o stavebních výrobcích navíc umožní výrobcům dodávat výrobky 
potřebné pro provádění směrnice o energetické náročnosti budov.  

Je třeba získat více soukromého financování a zlepšit jeho účinnost, aby mohly domácnosti trpící energetickou 
chudobou a mikropodniky využívat energeticky účinné domy, podniky a technologie ke snížení svých nákladů na 
energie. Společně s evropskou koalicí pro financování energetické účinnosti vyhodnotíme financování energetické 
účinnosti a učiníme z investic do energetické účinnosti nedílnou součást investiční strategie EU pro čistou energii.  

Budovy mají zásadní význam pro sociálně spravedlivou a udržitelnou transformaci a zároveň představují 
příležitost ke zvýšení konkurenceschopnosti stavebnictví. Předpokladem pro zajištění dostupnosti cenově 
dostupných a bezpečných budov a pro udržitelné stavební prostředí je dynamické a silné stavebnictví. V rámci 
evropského plánu dostupného bydlení vypracujeme strategii pro bytovou výstavbu na podporu nabídky bydlení. 
Ta by měla obsahovat opatření ke snížení nákladů na výstavbu, zvýšení produktivity ve stavebnictví, zvýšení 
využívání inovativních řešení, jako jsou sériové renovace podporující začínající podniky a sociální inovace, a 
zlepšení environmentální výkonnosti odvětví. V rámci podpory komisařky pro životní prostředí, 
vodohospodářskou odolnost a konkurenceschopné oběhové hospodářství hodlám vytvářet synergie mezi Novým 
evropským Bauhausem a potřebami EU v oblasti dostupného a udržitelného bydlení a podporovat jeho tři základní 
hodnoty – udržitelnost, inkluzivnost a estetiku. 
 
 
Otázka Výboru pro zaměstnanost a sociální věci 

9. Jak si představujete revizi pravidel státní podpory spolu s výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou 
a konkurenceschopnou transformaci, která by umožnila přijmout opatření na podporu sociálního bydlení? Zvážil 
byste vytvoření kategorie vyňatých bytů, která by zahrnovala dostupné bydlení pro domácnosti se středním 
nájemným jako službu obecného hospodářského zájmu (SOHZ), a za jakých podmínek? 

Budu-li potvrzen ve funkci komisaře, budu v souladu se svým pověřovacím dopisem podporovat výkonnou 
místopředsedkyni pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci v jejím úkolu předložit revidovaná 
pravidla státní podpory, která by umožnila poskytování podpory na bydlení, zejména na cenově dostupné 
energeticky účinné a sociální bydlení. Zkoumání těchto pravidel je součástí širšího souboru iniciativ, které budou 
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zahrnuty do připravovaného Evropského plánu dostupného bydlení. Při plnění tohoto úkolu budeme věnovat 
zvýšenou pozornost dosažení náležité rovnováhy a zajištění toho, aby jakákoli výjimka z pravidel státní podpory 
pro dostupné bydlení nevytlačovala soukromé investice a příliš nenarušovala hospodářskou soutěž na trhu s 
bydlením. Podrobnější informace naleznete v mé odpovědi na otázku č. 5 výše. 
 

Otázka Výboru pro životní prostředí, veřejné zdraví a bezpečnost potravin 

10. Jaká je Vaše vize dekarbonizované energetické unie? Jak plánujete posílit synergie mezi energetickou 
bezpečností a cíli v oblasti snižování emisí a jak je hodláte sladit? Jak urychlíte tempo zavádění obnovitelných 
zdrojů energie, aby byly splněny cíle EU v oblasti obnovitelných zdrojů energie do roku 2030, mimo jiné 
prostřednictvím neomezené realizace programu REPowerEU a řešením průtahů při vydávání souvisejících 
povolení? Jakou úlohu mohou podle Vás hrát obnovitelné zdroje energie v akčním plánu pro dostupné ceny 
energie? Jak v souvislosti se spravedlivou transformací zjednodušíte provádění stávajících právních předpisů EU 
v oblasti budov a stavebnictví, aby se snížila administrativní zátěž pro podniky i spotřebitele, a jak lze při renovaci 
a dekarbonizaci jejich domů podpořit zejména domácnosti s nízkými příjmy, mimo jiné prostřednictvím Sociálního 
klimatického fondu? 

Silná energetická unie by měla umožňovat dodávky cenově dostupné čisté energie pro evropské domácnosti a 
podniky, zvyšovat energetickou bezpečnost a zajistit spravedlivý přechod ke klimatické neutralitě do roku 2050, 
a to za účasti všech aktérů. Urychlené zavádění obnovitelných zdrojů energie a jejich začleňování do energetického 
systému přispívá k energetické bezpečnosti a je klíčem k dosažení našich cílů v oblasti klimatu za přijatelnou cenu, 
neboť snižuje závislost našich ekonomik na dovozu a plně využívá výhod levnějších obnovitelných zdrojů energie. 

Hlavní hybnou silou transformace energetiky bude elektrifikace s plně dekarbonizovaným systémem výroby 
elektřiny do roku 2040 založeným na obnovitelných zdrojích energie a nízkouhlíkových řešeních. Zaměříme se na 
provádění a prosazování legislativního rámce do roku 2030 jakožto pevného základu pro rámec do roku 2040, 
přičemž získané poznatky se stanou vodítkem pro budoucí rozhodování. V tomto procesu budu spolupracovat s 
výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou transformaci.  

Musíme lépe využívat veškerou levnou čistou energii v systému, zejména energii z obnovitelných zdrojů, a zlepšit 
účinnost energetického systému jako celku. Naše činnost se bude zaměřovat na zajištění toho, aby se naše ambice 
uskutečnily v praxi a abychom dosáhli cíle v oblasti obnovitelných zdrojů energie ve výši alespoň 42,5 %, přičemž 
bychom chtěli dosáhnout 45 %. Pokud chceme výhody této dodatečné kapacity v oblasti obnovitelné energie 
přenést na spotřebitele, a to jak v průmyslu, tak v domácnostech, budeme muset vytvořit více pobídek k uzavírání 
smluv o výkupu elektřiny, efektivněji využívat a rychleji budovat modernizovanou síťovou infrastrukturu, zajistit 
rychlejší vydávání povolení a lepší dostupnost řešení flexibility, jako jsou baterie a odezva na straně poptávky, 
aby se snížily celkové náklady systému.  

Zrychlení povolovacích řízení umožní včasné dokončení projektů v oblasti obnovitelné energie a bude jedním z 
předpokladů pro dosažení našich cílů v oblasti obnovitelné energie a dekarbonizace. Strategické plánování 
zavádění obnovitelných zdrojů energie, včetně oblastí pro zrychlené zavádění obnovitelných zdrojů energie 
stanovených v revidované směrnici o obnovitelných zdrojích energie, zajišťuje, že skutečné zavádění bude 
probíhat v souladu se zájmy ochrany životního prostředí. Oboustranně výhodná řešení budou založena na 
vícenásobném využívání prostor a budou kombinovat ochranu životního prostředí se zaváděním obnovitelných 
zdrojů energie. Budu úzce spolupracovat s členskými státy ve snaze zajistit, aby byla naše nová pravidla pro 
zlepšení plánování a urychlení povolování obnovitelných zdrojů energie rychle prováděna. Začínáme pozorovat 
příznivý vývoj v praxi, zejména v členských státech, které využívají nová pravidla pro vydávání povolení, ale budu 
se zabývat i dalšími návrhy na urychlení vydávání povolení, zejména pro infrastrukturu potřebnou pro nákladově 
efektivní začlenění obnovitelných zdrojů do energetického systému. 

V kontextu spravedlivé transformace je renovace budov jednou z klíčových příležitostí ke snížení nákladů na 
energie. Členské státy budou například muset zajistit zjednodušení žádostí a postupů pro veřejné financování. 
Dalšímu dialogu s vnitrostátními orgány mohou napomoci pokyny k provádění přepracovaného znění směrnice o 
energetické náročnosti budov. 

Od roku 2026 bude možné ze Sociálního klimatického fondu čerpat investice do energeticky účinného bydlení, a 
to i prostřednictvím renovací a změny využití nebytových prostor nebo cenově dostupných sociálních bytů. Tento 
fond bude zvláště určen zranitelným domácnostem, zranitelným uživatelům z odvětví dopravy a zranitelným 
mikropodnikům. Členské státy proto prostřednictvím svých sociálních klimatických plánů zavedou strukturální 
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opatření a investice a případnou dočasnou přímou podporu příjmů ve prospěch zranitelných domácností a 
pomohou zlepšit energetickou účinnost jejich bydlení nebo jej dekarbonizovat. Lepší zmapování problémů, další 
řešení překážek renovace a výstavby a výčet zjednodušujících opatření v rámci Evropského plánu dostupného 
bydlení přispěje k získání důkazů a opatření.  

Otázka Výboru pro vnitřní trh a ochranu spotřebitelů 

11. Jak se zdůrazňuje ve Vašem pověřovacím dopise, kvalita a dostupnost bydlení je pro miliony lidí v Evropě 
jedním z klíčových problémů. Jakým způsobem plánujete rozvíjet strategii pro bytovou výstavbu, zejména 
s ohledem na zavedení vnitřního trhu se stavebními výrobky a lepší digitalizaci v odvětví stavebnictví, aby se 
podpořilo bydlení a zlepšila kvalita a udržitelnost nabídky bydlení? Jak byste kromě rozšíření nabídky bydlení 
řešil systémové otázky krátkodobých pronájmů a zároveň zohlednil nedávno schválené nařízení o krátkodobých 
pronájmech, směrnici o službách a subsidiaritu členských států a zajistil efektivní a dostupné využití stávajícího 
bytového fondu? 

Strategie pro bytovou výstavbu bude jedním z klíčových pilířů Evropského plánu dostupného bydlení. Jakékoli 
opatření ke zlepšení přístupu k cenově dostupnému a udržitelnému bydlení totiž vyžaduje zvýšení nabídky bydlení. 
Bez přijetí komplexního přístupu bychom riskovali další zvýšení cen bydlení, přičemž akutní nedostatek 
produktivity a konkurenceschopnosti v odvětví stavebnictví by zůstal nevyřešen. 

Nabídka bydlení nestačí pokrýt poptávku, což vede k vysokým a rostoucím cenám a nedostupnosti pro občany. 
Nová výstavba a rekonstrukce obytných objektů klesla v roce 2023 o 3 % a v roce 2024 se očekává pokles o dalších 
6 %. Náklady na výstavbu nových obytných budov vzrostly v letech 2018 až 2023 o 34 %, neboť vyšší náklady 
na materiál a práci nejsou vyvažovány zvýšením efektivity a ve stavebnictví jsou obecně využívány stavební 
postupy náročné na práci. V důsledku toho se toto odvětví vyznačuje nízkou a dokonce klesající produktivitou (o 
30 % nižší než zpracovatelský průmysl), nízkou mírou zavádění inovací a velkým dopadem na životní prostředí. 
Výrazné zvýšení efektivity a produktivity, snížení nákladů na výstavbu a zlepšení environmentální výkonnosti 
stavebnictví by mohly přinést inovace, digitalizace a automatizace.  

V této souvislosti by nová strategie pro bytovou výstavbu mohla zahrnovat řadu prvků, včetně: 1) vypracování 
nových norem pro stavební výrobky na podporu inovací a průmyslových technologií a technik, které výrobcům 
umožní plně využívat výhod jednotného trhu; 2) digitalizace všech fází plánování, projektování, povolování a 
výstavby s cílem zlepšit a urychlit výstavbu a renovaci bydlení; 3) šíření osvědčených regulačních a odvětvových 
postupů na podporu členských států, vnitrostátních orgánů a dalších aktérů ve stavebním ekosystému; 4) zlepšení 
přístupu ke stavebním službám v celé EU, aby mohl stavební ekosystém využít svůj značný potenciál hospodářské 
integrace na jednotném trhu; 5) prohlubování dovedností a změny kvalifikace naší pracovní síly, včetně digitálních 
a zelených dovedností, s cílem zvýšit produktivitu a uspokojit vysokou poptávku po nových domech a bytech a po 
rekonstrukcích.  

Pokud jde o krátkodobé pronájmy, uvědomuji si dopady, které mohou mít nedávné tržní trendy na dostupné 
bydlení a místní obyvatelstvo, a to jak z hlediska nerovnováhy, tak z hlediska příležitostí. Je zřejmé, že různé 
regiony nebo městské čtvrti se mohou potýkat s různými tlaky v důsledku místní a turistické poptávky a mají 
odlišné potřeby. Budeme spolupracovat s členskými státy a platformami, abychom zajistili rychlé a účinné 
provádění nařízení a umožnili orgánům v EU přístup k přesným a aktuálním údajům o krátkodobých pronájmech. 
To by mělo orgánům veřejné správy umožnit řídit trhy s krátkodobými pronájmy cíleně, na základě důkazů a 
přiměřeně podle místních podmínek. Kromě toho budu v souladu se svým pověřovacím dopisem a společně s 
dalšími příslušnými členy sboru komisařů nadále hledat, co by se dalo udělat pro vyřešení systémových problémů 
s krátkodobými pronájmy ubytování. Budu dále spolupracovat s úřady a zúčastněnými stranami při hledání 
nejlepšího způsobu řešení této důležité otázky. 

Otázka Výboru pro regionální rozvoj 

12. Jedním z Vašich úkolů bude vypracování „Evropské strategie pro bytovou výstavbu“. Jak hodláte vyvážit 
snižování nákladů na výstavbu a zlepšování ekologických vlastností budov? Jaké iniciativy byste navrhoval pro 
zvýšení produktivity ve stavebnictví? Rozsah financování v rámci politiky soudržnosti je silně omezen na zvýšení 
energetické účinnosti v oblasti bydlení, na podporu začleňování marginalizovaných komunit a na infrastrukturu 
bydlení pro osoby, které požívají „mezinárodní ochrany“ nebo o ni žádají. Jaká další opatření kromě 
zdvojnásobení finančních prostředků z politiky soudržnosti byste navrhl v rámci nového „Evropského plánu 
dostupného bydlení“ na podporu výstavby „dostupného bydlení pro všechny“? Jaký je Váš názor na revizi 
pravidel EU pro státní podporu služeb obecného hospodářského zájmu (SOHZ), která se vztahují na sociální 
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bydlení? A konečně, jaké synergie plánujete rozvíjet mezi fondy politiky soudržnosti, podporou z EIB a dalšími 
programy EU, jako je InvestEU nebo Sociální klimatický fond, aby bylo zajištěno dlouhodobé řešení problematiky 
bydlení, které by bylo nejen cenově dostupné, ale také ekologicky a energeticky udržitelné? 

Budovy mají na svědomí 40 % spotřeby energie v Evropě a produkují skleníkové plyny nejen během své 
životnosti, ale také při výstavbě a demolici. Zavedení energetických norem pro nové stavby v 80. letech 20. století 
mělo působivý efekt. Díky těmto požadavkům na energetickou náročnost se spotřeba energie v dnešních nových 
budovách snížila na polovinu. Pokud však chceme do roku 2050 dosáhnout nulových čistých emisí na úrovni Unie, 
k čemuž se zavazuji, musí se tyto požadavky dále zlepšovat. Kromě nových budov s nízkou energetickou 
náročností povede vyšší míra renovací, – která v současné době ještě zdaleka nedosahuje 3 % ročně, potřebných 
k dosažení evropských cílů v oblasti klimatu a energetiky, – nejen ke snížení spotřeby energie, ale také ke zlepšení 
životních podmínek mnoha Evropanů, snížení energetické závislosti EU a zlepšení cenové dostupnosti nákladů na 
energie. Stavební a demoliční práce jsou navíc největším zdrojem odpadu v Evropě, produkují 37 % jeho 
celkového množství.  

Proto musíme urychlit renovace, a to způsobem, který je nákladově efektivní a má nízký dopad na životní prostředí. 
Budu podporovat členské státy v investicích do energetické renovace budov, přičemž upřednostním energeticky 
nejnáročnější budovy. Zásada „energeticky nejnáročnější budovy v první řadě“ je jednou z klíčových zásad 
směrnice o energetické náročnosti budov a představuje způsob, jak maximalizovat přínosy a dopady renovací a 
jak co nejefektivněji vynakládat veřejné prostředky. V nové strategii pro bytovou výstavbu bychom se mohli 
například zaměřit na podporu inovací a digitalizace ve stavebnictví, včetně inovativních průmyslových přístupů, 
jako např. modulární výstavba, které zvýší produktivitu odvětví a pomohou snížit náklady na výstavbu (viz také 
odpověď na otázku č. 11). Společně s příslušnými členy sboru komisařů a členskými státy budu rovněž hledat 
způsoby, jak zlepšit koncepci a digitalizovat využívání auditů před demolicí (označovaných také jako „audity 
odpadů“), které se mají provádět před renovačními nebo demoličními pracemi za účelem určení materiálů, které 
lze znovu použít a recyklovat, a za účelem řešení způsobu nakládání s nebezpečnými látkami. 

Nedostatek materiálů lze navíc zmírnit zlepšením oběhového opětovného použití a recyklace, diverzifikací 
dodávek a používáním nejmodernějších materiálů, takže se sníží naše závislost na surovinách a podpoří se inovace. 
Nové nařízení o stavebních výrobcích to usnadní tím, že aktualizuje více než 400 evropských norem pro stavební 
výrobky. Výrobky uváděné na trh s aktualizovanými harmonizovanými evropskými normami budou obsahovat 
spolehlivé digitální informace. Ty zahrnují údaje související s environmentální udržitelností, jako je uhlíková 
stopa, a také informace o recyklovaném obsahu, repasování a opravách. Pro použité výrobky budou stanoveny 
zvláštní normy, aby se vytvořil jednotný trh pro opětovné použití stavebních výrobků.  

Politika soudržnosti už významně přispívá ke zlepšení sektoru bydlení v EU, mimo jiné tím, že zvyšuje jeho 
cenovou dostupnost a energetickou účinnost. Evropský fond pro regionální rozvoj a Fond soudržnosti již financují 
výstavbu a renovaci cenově dostupných domů, zlepšují jejich energetickou náročnost a podporují územní rozvoj. 
Kromě toho pomáhá Fond pro spravedlivou transformaci regionům při přechodu na zelenou ekonomiku mimo jiné 
tím, že poskytuje bydlení pro vysídlené pracovníky. Tyto investice urychlujeme pomocí inovativních finančních 
nástrojů, včetně půjček a grantů od Evropské investiční banky, za podpory iniciativ, jako je Nový evropský 
Bauhaus. Budu také podporovat výkonnou místopředsedkyni pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou 
transformaci v jejím úkolu předložit revidovaná pravidla státní podpory, která by umožnila opatření na podporu 
bydlení, zejména pro cenově dostupné energeticky účinné a sociální bydlení (viz také odpověď na otázku č. 9). 
Jak se navrhuje v pověřovacím dopise, hodlám podpořit výkonného místopředsedu pro soudržnost a reformy při 
přípravě návrhu, který členským státům umožní zdvojnásobit investice do dostupného bydlení v rámci politiky 
soudržnosti.  

Kromě toho budu v zájmu podpory „dostupného bydlení pro všechny“ úzce spolupracovat s výkonným 
místopředsedou pro soudržnost a reformy, výkonnou místopředsedkyní pro čistou, spravedlivou 
a konkurenceschopnou transformaci a komisařem pro hospodářství a produktivitu, abychom společně zajistili 
dlouhodobá řešení v oblasti bydlení, která budou cenově dostupná a zároveň udržitelná. Naše společné úsilí bude 
zahrnovat spolupráci s Evropskou investiční bankou na vytvoření celoevropské investiční platformy pro uvolnění 
soukromých a veřejných investic do dostupného a udržitelného bydlení (viz také odpověď na otázku č. 3). 

Budeme rovněž spolupracovat s bankami a finančními investory v rámci evropské koalice pro financování 
energetické účinnosti, abychom určili opatření ke zvýšení účinnosti našich investic a zvýšení podílu soukromých 
investic. Svůj postoj ke změnám pravidel pro služby obecného hospodářského zájmu jsem podrobně popsal v 
odpovědi na otázku č. 5.  
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V neposlední řadě pak pod vedením výkonné místopředsedkyně pro čistou, spravedlivou a konkurenceschopnou 
transformaci budou moji kolegové ve sboru komisařů – zejména výkonná místopředsedkyně pro lidi, dovednosti 
a připravenost spolu s komisařem pro klima, nulové čisté emise a čistý růst – zajišťovat investice a financování 
prostřednictvím Sociálního klimatického fondu. Bude řešit problémy zranitelných domácností postižených 
energetickou a dopravní chudobou.  

Tento přístup zajistí, že naše politiky v oblasti bydlení budou splňovat celoevropské cíle a budou mít konkrétní 
pozitivní dopady v praxi. 
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